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انتصاب سه تن از فقهای شورای نگهبان برای یک دوره 
جدید با حکم رهبر انقلاب

حضرات آیات جنتی، شب زنده دار و مدرسی یزدی برای یک دوره جدید با 
حکم رهبر انقلاب به عنوان فقهای شورای نگهبان منصوب شدند.به گزارش 
اقتصادســرآمد، با توجه به پایان یافتن دوره شش ساله عضویت سه تن از 
فقهای شــورای نگهبان، رهبر معظم انقلاب اسلامی در اجرای اصل نود و 
یکم قانون اساسی و در احکامی جداگانه، عضویت آقایان آیت الله حاج شیخ 
احمد جنتی، حجت الاسلام والمسلمین حاج سیدّ محمدرضا مدرسی یزدی 
و حجت الاسلام والمسلمین حاج شیخ مهدی شب زنده دار را برای یک دوره 
جدید تمدید و آنان را به عنوان عضو فقهای شورای نگهبان منصوب کردند.

 مردم هرچه سریع تر دوز چهارم واکسن کرونا
 را تزریق کنند

رئیس مجلس نسبت به شروع موج جدید کرونا تذکر داد و گفت: افرادی که 
نوبت چهار واکسن آنها فرا رسیده هر چه سریع تر نسبت به تزریق واکسن 
اقدام کنند.به گزارش اقتصادســرآمد، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس در 
نشست علنی مجلس شورای اسلامی در تذکری نسبت به شروع موج جدید 
کرونا گفت: موج هفتم کرونا آغاز شده و ستاد کرونا هم این موضوع را اعلام 
کرده است، لذا از همه همکاران می خواهم که پروتکل های بهداشتی استفاده 
از ماسک را رعایت کنند.رئیس مجلس شورای اسلامی بیان داشت: افرادی 
که نوبت چهار واکســن آن ها فرا رسیده هر چه ســریع تر نسبت به تزریق 
واکسن اقدام کنند و مجموعه بهداشت مجلس هم این موضوع را پیگیری 

کند تا تسهیلات تزریق واکسن فراهم شود.

 بن سلمان ایران را به همکاری با کشورهای منطقه
 دعوت کرد

ولیعهد ســعودی در اظهارتی گفت که ایران را به همکاری با کشــورهای 
منطقه دعوت می کنیم.به گــزارش اقتصادســرآمد از الجزیره، محمد بن 
سلمان، ولیعهد عربستان در آغاز نشست جده که با حضور رهبران آمریکا 
و کشورهای عرب منطقه برگزار می شــود، گفت که ایران را به همکاری 
با کشــورهای منطقه و پایبندی به قوانین بین المللی دعوت می کنیم.وی 
همچنین گفت که جهان اکنون با چالش های بزرگی مواجه است که نیازمند 
تلاش های بین المللی اســت.این در خواست از سوی بن سلمان درحالی 
است که ایران در سال های اخیر بارها خواستار مشارکت جمعی در تامین 
امنیت منطقه شــده اســت و ابتکارعمل های مختلفی را در همین راستا به 
کشورهای عربی ارائه کرده است که متاسفانه غالبا با کارشکنی و یا بی میلی 

عربستان سعودی این تلاش ها تاکنون کار به جایی نبرده است.

مسائل مرزی ما با افغانستان ناشی از توجیه نبودن 
مرزبان های آن طرف است

وزیر کشور گفت: مسائل مرزی ما با افغانستان معمولا پس از ارجاع به مرکز 
امنیت افغانستان و کسانی که در کابل مســئولیت بر عهده شان است، حل 
و فصل می شود.به گزارش اقتصادســرآمد،احمد وحیدی درباره همکاری 
کشور عراق با کشورمان در خصوص برگزاری مراسم ایام محرم و اربعین 
گفت: در خصوص برگزاری مراســم ایام محرم و اربعین با کشــور عراق 
جلسات ما مستمر برگزار می شود و هماهنگی های خوبی هم در این زمینه 
انجام شده است و به طور مرتب هم دنبال می شود و ما مشکل مرزی با عراق 
نداریم. وزیر کشــور درباره مذاکرات ایران با طالبان برای امنیت مرزهای 
مشترک مان با کشور افغانســتان بیان کرد: بعضی از مرزبانانی که آن طرف 
مرزها قرار دارند، به دلیل عدم توجیه و آشــنا نبودن با مســائل حقوقی و 
مرزی یک عکس العمل ها و حرکت هایی نشان می دهند که بیشترشان ناشی 
از توجیه نبودن اســت. وی ادامه داد: این موارد معمولا هنگامی که ارجاع 
می شود به مرکز امنیت افغانستان و کسانی که در کابل مسئولیت بر عهده شان 
است، حل و فصل می شود. بعضا مواردی بوده است اما مسئله جدی در این 
خصوص نداشته ایم. وحیدی تاکید کرد: به خاطر عدم برداشت صحیح از 
مسائل مرزی گاهی مرزبانان آن طرف کاری می کنند که تذکر به آن ها داده 
می شود و اقداماتشان اصلاح می شود. وزیر کشور درباره آخرین وضعیت 
حق آبه هیرمند اظهار داشت: حق آبه هیرمند یک حق قانونی و حقوقی برای 
ایران است. نماینده ریاست جمهوری با طالبان در این زمینه صحبت هایی 
کرده اند، قول هایی داده شده اســت که هنوز عملیاتی نشده و امیدواریم به 

زودی عملیاتی شود.

پیگیری ها برای اعطای تابعیت به فرزندان دارای مادر 
ایرانی در کمیته حقوق بشر مجلس

نماینده تهران در مجلس از پیگیری برای اعطای تابعیت به فرزندان دارای 
مادر ایرانی در کمیته حقوق بشر مجلس خبر داد.به گزارش اقتصادسرآمد، 
زهره ســادات لاجوردی نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اسلامی 
گفت: موضوع اعطــای تابعیت به فرزندان دارای مــادر ایرانی که در واقع 
حاصل ازدواج دختران ایرانی با مردان خارجی هســتند در حال پیگیری 
است.وی افزود: کمیته حقوق بشر مجلس پیگیری های زیادی را                            در این باره 
داشــته و دارد و این موضوع از ابعاد مختلف در این کمیته در حال بررسی 
است.نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: باید ابعاد 
مختلف امنیتی، اجتماعی و ... درباره اعطای تابعیت به فرزندان دارای مادر 
ایرانی مورد بررسی قرار گیرد.به گزارش فارس، طبق قانون در جمهوری 
اسلامی ایران تابعیت از پدر به فرزند داده می شود و فرزند و همسر تابعیت 
پدر را                            باید داشته باشــند. که این نوع اعطای تابعیت از طریق خون نامیده 

می شود.

بازنشستگان نمی توانند با ۱۰ درصد افزایش حقوق 
مشکلاتشان را رفع کنند

نماینده اراک در مجلس شورای اســلامی گفت: اجازه ندهید بیش از این به 
بازنشستگان ظلم شود؛ چون با مشکلات معیشتی و رشد تورم گذران زندگی 
سخت است و نمی توانند مســائل درمان و حمل و نقل خود را با ۱۰ درصد 
افزایش حقوق رفع کنند.به گزارش اقتصادســرآمد، محمدحسن آصفری در 
جلسه علنی در تذکری گفت: یک ماه است که بازنشستگان به دلیل اعتراض 
به اجرایی نشــدن قانون مربوط به افزایش حقوق بازنشستگان کف خیابان 
هستند. بازنشستگان پس از ۳۰ سال واریز حق بازنشستگی به صندوق انتظار 
دارند که به همان میزان دریافتی داشته باشند؛ چگونه انتظار دارید با افزایش 
۱۰ درصدی حقوق مشکلات معیشتی آنها برطرف شود؟وی ادامه داد: باید 
مصوبه شــورای عالی کار و تامین اجتماعی اجرایی و عملیاتی شود و اجازه 
ندهید بیش از این به بازنشستگان ظلم شود چون با مشکلات معیشتی و رشد 
تورم گذران زندگی سخت اســت و نمی توانند مسائل درمان و حمل و نقل 
خود را با ۱۰ درصد افزایش حقوق رفع کنند.ایــن نماینده مجلس همچنین 
اظهار کرد: افرادی که در دوران کرونا در بیمارســتان ها فعالیت داشتند چرا 
برای جذب توسط وزارت بهداشت و درمان از امتیازات ویژه ای برخوردار 
نیستند؟وی در تذکر دیگری بیان کرد: جلوگیری از فرار مالیاتی مورد تأکید 
همه ماست اما نباید کسری بودجه دولت منجر به فشار مالیاتی به مردم شود.
آصفری افژود: استفاده از اطلاعات تراکنش مالی می تواند به عنوان یک مستند 
در تشخیص مالیات به کار گرفته شــود اما نباید تنها مبنای تشخیص و قطعی 
دریافت مالیات از افراد باشد به ویژه آن که اطلاع رسانی دقیقی صورت نگرفته 
است. در بسیاری از موارد اصناف دارای کارت ویژه کسب و کار نیستند و از 
دستگاه پوز برای خیریه، پول قرض دادن و غیره و معذالک استفاده می کنند لذا 
نباید دســتگاه های پوز و تراکنش ها را مبنا قرار داد و با این عنوان بخواهیم از 
مردم مالیات بگیریم.وی در پایان گفت : افزایش مالیات می تواند در کشور تورم 
به دنبال داشته باشــد و ما باید به جای افزایش مالیات ها، مالیات های صنوفی 
که در ایام کرونا با دولت همراهی کردند به سراغ افرادی که فرار مالیاتی دارند 
 برویم همان افرادی که بــا درآمد آنچنانی حاضر نیســتند اظهارنامه مالیاتی

 پر کنند.

مدل اقتصادي مشخص کشتي سازي ها 
چیست؟ 

در طرح موضوعات کشتی سازی منصف باشیم - پیمان 
مسعودزاده، رییس کمیته کشــتی سازی انجمن صنایع 
دریایــی ایران در واکنش به یادداشــت »الــزام خروج 
دســتگاه های حاکمیتی ازحوزه مدیریت اقتصاد دریا« 
علی اکبرغنجی در روزنامه اقتصاد ســرآمد )ســه شنبه 
2۱تیرماه۱4۰۱( نوشــت: احترام آقاي غنجي به عنوان 
دلســوز این صنعت  واجب اســت،  خصوصی سازی 
اقتصاد از جملــه در صنایع دریایی قطعــا از این قاعده 
مستثنی نیست اما این یادداشت چند تا نکته دارد، یکي 
این که علت ندادن کار به کشتي ســازي ها نداشتن مدل 
اقتصادي مشخص عنوان شده . من نمي دانم منظورشان 
از این یعني چه. مدل اقتصادي از نظر ایشــان مشخص 
چیســت،اگر نبود ســازوکار تامین مالی متناسب بااین 
صنعت از لحاظ حجم ، مدت بــاز پرداخت ونرخ بهره 
است که باهم هم عقیده هستیم واین مهم بدون حمایت 
های دولتی ومصوبات شــورایعالی پول  اقتصاد عملا از 
توان بخش خصوصی خارج اســت واما اگر ایرادی به 
کشتی سازان وارد است که مدل اقتصادی ندارند واضح 
تر بفرمایند تا منظور کلی را متوجه شویم . درمورد توافق 
اعزام 9۰ نفرو  عدم پذیرش کشتی سازان نیز اولین باری 
اســت که بنده می شنوم مي خواســتند بفرستند وکسی 
اســتقبال نکرده و اســامي ندادند!. ما بارها گفتیم وقتي 
کشتي ساز مي خواهد برود و با کشتي سازهاي بزرگ کار 
کند و انتقال تجربه  صورت بگیرد، طبیعي است که رقیب 
مي بینند و اجازه نمي دهند، اما وقتي به عنوان سیســتم 
نظارت مشتری ورود می شود  امکانات مي دهند موضوع 
به کلی متفاوت می شود چطور ممکن است این  امر گفته 
شده واستقبال نشده باشــد؟ لااقل بنده پس از مصاحبه 
های متعدد در جلســاتي که با وزارت صمت و با رئیس 
سازمان گسترش ونوسازی صنایع داشتیم نتیجه اش این 
شــد که یک تیمي رفتند آن جا و بازدید کردند و توافق 
کردند که از شرکت هاي دانش بنیان داخلي استفاده کنند 
ومواد تجهیزات به شرط تایید کیفیت  و توجیه اقتصادی 
از کالاهای ایرانی استفاده شود که لازم است گزارش کار 
های انجام شده درچهار چوب این تفاهم گزارش شود 
، اما هیچ موقع این نظارت را نســپردند به شرکت هاي 
داخلي که مهندس طراح و مهندس کشتي ســاز برود و 
بایستد بالاي ســرکار، از آن ها شیوه های اجرا مدیریت 
پروژه را یاد بگیرند، هم زبان آن ها را بلد اســت، بتواند 
کار را آن جا نظارت کند و تحویل بگیرد. چه نیازي بوده 
خود کشــتیراني زحمت بیفتد یا دوستاني که رشته شان 

مرتبط نیست کار نظارت را انجام دهند. 
نکته آخر هم این که همان کشتي هایي که آن جا ساخته 
شــد می توانســت با نیروی کار ایرانــی و ورق  رنگ 
والکترود ایرانی با نظارت آنها در کشــتی سازی های 
ایرانی ساخته شود که متا ســفانه اینگونه نشد و از کجا 
تامین مالی شد نیز خود جای ســوال دارد. به هر حال 
 به طور کلی معتقدیم مدیریــت خصوصی کارآمدتر از 
مدیریت دولتی اســت ولی حمایت صحیح دولتی نیز 
لازمه تقویت صنایع مادر و استراتژیک است. نکته آخر 
این که مي گویند ما یک بنگاهیم و باید منافع سهامداران 
را حداکثر کنیم. وقتي که ســهام مدیریتــی ما متعلق به 
دولت یا شــرکت های خصومتی است ما باید نگاه ملي 
داشته باشیم. چطور موقعي که طرح فوب تصویب شد و 
حمایت کرد تا کشتیراني به این جایي که هست رسید، آن 
موقع نمي گفتیم دولت نباید حمایت کند، )طرح فوب 
این بود که هر کالایي که به مقصد ایران  خریدمی شد  ، 
باید فوب خریداري مي شدو حمل کالا به کشتیرانی ج 
.ا.ا سپرده می شــد با این طرح یک بازار بزرگي نصیب 
کشتیراني شد که باعث شد کشــتیراني سودآور شود و 

رشد کند و کشتي بخرد و ناوگان را توسعه دهد.
اتفا قا این حمایت درست  و قابل تقدیر است وباید در 
کل زنجیره تعمیم پیدا کنــد . بدانیم صنعت حمل ونقل 
دریایی زمانی قدرت و قوت ما محســوب می شود که 
صنعت دریایی قوی برای ســاخت و تعمیر  در داخل 
کشــور باشــد همچنین کلاس رده بندی وبیمه معتبر 
درغیر این صورت ناوگان به روز پور تعداد نشانه قدرت 

دریایی نخواهد بود.
جهت مزیــد اطلاع عرض کنم که بزرگ ترین کشــتی 
ســازی بخش خصوصی در طول تاریخ ایران به دلیل 
تورم بالا این چند ســال توان باز پرداخت وام ارزی به 
نرخ آزاد را ندارد و درحال تعطیلی است این درصورتی 
است که همه دنیا وام های کم بهره وبا مدت باز پرداخت 
طولانی مدت به صنایع دریایــی اختصاص می دهند تا 
بخش خصوصی را ترغیب به ســرمایه گذاری و ورود 

به این بخش کنند.
به هر حال توســعه همه جانبه صنایــع دریایی تنها راه 
گشایش اقتصادی  اجتماعی کشور است و متخصصان 
و مدیران این بخش رسالت اطلاع رسانی و   حمایت  از 

آن را به عنوان یک وظیفه تاریخی ملی برعهده داریم.

اقتصاد جامعه

دولت می خواهد برای همیشه مسئله ارز ترجیحی را حل کند
وزیر اطلاعات گفت: دولت تمام تلاش خود را به کارگرفته تا برای همیشه مســئله ارز ترجیحی را حل کند.به گزارش اقتصاد سرآمد، حجت الاسلام و المسلمین سید اسماعیل 
خطیب در همایش مدیران امنیت اقتصادی و مبارزه با فساد وزرات اطلاعات گفت: دولت مردمی و انقلابی تمام هم و غم خود را گذاشته که با اقدامات مؤثر اقتصادی، رضایت 
مردم و منافع ملّی را تأمین کند و اجرای طرح مردمی سازی و توزیع عادلانه یارانه ها به همین منظور در دســتور کار قرار گرفته است.وی با اشاره به بیانیه گام دوم انقلاب توسط 
مقام معظم رهبری )مدظله العالی(، افزود: باید یک نگاه تحول گرایانه و اقدامات جهشی در دستور کار قرار گیرد و راهبرد کلان وزارت اطلاعات خشکاندن ریشه فساد است و این 
حرکت نیازمند اقدامات انقلابی، جهادی و شجاعانه است؛ که مبارزه هوشمندانه با گلوگاه های فساد از تأکیدات مقام معظم رهبری )مدظله العالی( و رئیس جمهور مردمی دولت 
انقلابی می باشد که در دستور کار این وزرات خانه قراردارد.وزیر اطلاعات با اشاره به اقدامات وزارت اطلاعات درخصوص کنترل بازار ارز گفت: اقدامات وزارت اطلاعات در 

کنترل بازار ارز رضایت مسئولین کشوری را به همراه داشته و بر استمرار این اقدامات تأکید کرد.

یادداشت

گروه اقتصاد جامعه - محمد آیتی - 
براساس قانون بودجه، می بایست که 
قیمت ها برابر با قیمت شهریور ۱4۰۰ 
می بود و مابه التفاوت آن را هم بر اساس کالابرگ 
پرداخت می  شــد، اما با گذشــت، ماه ها همچنان 
خبری از این رویکرد نیســت و از طرفی، روز به 
روز شاهد تورم فزاینده ای هستیم که قامت مردم 

را خم کرده است.
معین الدین ســعیدی، نماینده چابهار در مجلس 
یازدهم در این رابطه به اقتصاد ســرآمد گفت: بر 
اساس مصوبه مجلس قرار بر این بود که دولت در 
ازای حذف ارز ترجیحی، کالاهای معیشتی مردم 
را از طریق کالابرگ الکترونیکی با قیمت شهریور 

۱4۰۰ به مردم ارائه دهد. 
وی افزود: این کالابرگ برای خرید روغن، مرغ، 
برنج و بخشــی از گوشــت قرمز و تخم مرغ بود 
و قرار بود هر نفر، ماه به ماه ســهمیه مشــخصی 

داشته باشد. 
عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس تصریح کرد: 
در اینکــه ارز ترجیحی مرکز رانت و فســاد بود، 
شکی نیست. در اینکه جراحی اقتصادی در جهت 
مردمی سازی یارانه بود، هیچ اعتراضی نیست، اما 

جراحی که نباید منجر به فوت بیمار شود. 
ســعیدی اظهار داشــت: قرار بود از طریق همین 
کالابرگ با سهمیه مشخص، دولت کالابرگ ها را 
تعریف کند، اما اتفاقی که الان افتاده این است که 
سرانه گوشت قرمز از ۱2 کیلوگرم به حدود چهار 
کیلوگرم رسیده است و حتی در زمان جنگ هم ما 
چنین شــرایطی روبرو نبودیم. از این رو، آنچه که 
مشخص است ضمن تاکید بر اصل مردمی سازی 
یارانه معتقدیم راهکاری که دولــت انجام داد و 
در آن به جــای کالابرگ یارانه نقدی و معیشــتی 
۳۰۰ و 4۰۰ هزار تومانی به مــردم داد تنها باعث 
افزایش های پولی و تورم شد. با کالابرگ حداقل 
پایه نیازهای اساسی دهک های پایین جامعه تامین 
می شد تا شاهد ایجاد نگرانی در بین مردم نباشیم. 

عضو مجمع نمایندگان استان سیستان و بلوچستان 

یادآور شــد: در حال حاضــر در برخی کالاهای 
اساسی مثل روغن شــاهد افزایش ۳6۰ درصدی 
هستیم که این اتفاق بســیار نگران کننده است و 
امنیت غذایی مردم به طور جدی تهدید شده است.
وی گفت: عمده کسانی که نگران شرایط معیشتی 
هستند هیچ کدام شان جزو معاندین نیستند، بلکه 
انسان هایی هستند که سفره شان روز به روز در حال 
کوچک تر شدن اســت. پس از دولتی که شاخصه 
اصلی آن مردمی بودنش اســت انتظار می رود که 

برای رفاه حال مردم کاری بکند.
این عضو کمیسیون کشــاورزی مجلس در ادامه 
بیان کرد: اینکه آقایان می گویند تاثیر افزایش قیمت 
چهار قلم کالای اساســی در بقیه کالاها فقط ۱۰ 
درصد بوده، شبیه یک شوخی است. در علم اقتصاد 
وقتی قیمت کالای اساســی تا ۳۰۰ و 4۰۰ درصد 
افزایش می یابد آیا ممکن است که افزایش قیمت 
در حوزه حمل و نقل و اجاره و بهای خدمات فقط 
۱۰ درصد باشد؟ اصلًا شدنی نیست و بازار هم که 
فقط تابع دستور نیســت که بتوان با این رویکرد، 

اقتصاد مملکت را اداره کرد.
ســعیدی در پایان خاطر نشــان کرد: پس وظیفه 
ما نمایندگان اســت که پیگیر چیزی باشــیم که 
مصوبه مجلس است. به ما گفته بودند که احتمالاً تا 
شهریور امسال، کالابرگ اجرا می شود، ولی الان 
حرف شان این است که ما هنوز ظرفیت های لازم 

در این خصوص را نداریم.
همچنین بهروز محبی، عضو کمیســیون برنامه و 
بودجه مجلس در این باره گفته بود: قرار بود فقط 
دو ماه یارانه ۳۰۰ تا 4۰۰ هزار تومانی پرداخت شود 
و کالابرگ در دستور کار دولت قرار بگیرد، ولی به 
نظر می رسد که هنوز زیرساخت ها برای این کار 
آماده نیست و شــاهد بودیم که در سومین ماه نیز 

پرداخت نقدی صورت گرفت.
وی به اقتصاد24 گفت: وقتی یارانه نقدی پرداخت 
می شــود، بحث افزایش پایه پولی اتفاق می افتد 
و ممکن اســت نقدینگی در مسیر های غیرخرید 
کالا های اساسی و نیاز ها استفاده شود. از این جهت 
از ابتدا که بحث ارز ترجیحی در دستور کار مجلس 

قرار گرفت مجلس معتقد بود کــه باید کالابرگ 
الکترونیکی برای خرید کالا ها آماده شود تا بتوانیم 

به این شکل استفاده کنیم.
نماینده سبزوار تصریح کرد: باید برای خرید کالا، 
مبلغ دقیقی مشخص شود و براساس نیاز های هر 
خانواده، میزان خریدشــان را مشخص کنند. در 
اینجا مردم دست شان باز اســت و آزادتر هستند. 
یعنی سبد مشخصی تعریف شود و در خرید این 
سبد، افراد آزاد باشند. در این حالت به مردم کارت 
الکترونیکی شارژ شده داده می شود نه پول که به 
اعتقاد ما، چاره سازتر در شرایط کنونی خواهد بود.

محبی اظهار داشت: اکنون باید منتظر اجرایی شدن 
ارائه کالابرگ که مصوبه مجلس اســت، بمانیم، 
چون دولت دقیقاً مشــخص نکرده چه زمانی این 
موضوع، اجرایی می شــود. دولــت در حال کار 
روی زیرساخت ها است تا تعریف درستی بکند 
و مدیریت واحدی ایجاد شــود تــا هر کارتی که 
برای خرید کشیده می شــود، اطلاعاتش به مرکز 

متصل شود.
وی در پاسخ به اینکه قیمت ها باید مطابق با قیمت 
شهریور ۱4۰۰ باشد؟ گفت: اینکه کالا ها با قیمت 
شهریور ۱4۰۰ عرضه شود، به نظر شدنی نیست. 
وقتی قیمت کارگر ۵۷ درصــد افزایش پیدا کرده 
یعنی قیمت تمام شــده افزایش یافته است. بحث 
قیمت شــهریور ۱4۰۰ به این معنی است که پایه 
قیمت ها، تغییرات اساســی نکند و ضرورت دارد 

که این موضوع به روزرسانی شود.
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس یادآور شد: 
»سه شنبه های نظارتی« مجلس پیگیر همین مسائل 
است. در حال حاضر پنج، شش مورد هست که من 
خودم نامه ای نوشتم و قرار است از نمایندگان در 
صحن مجلس امضا جمع کنم که بعضی از مطالبات 
بر زمین مانده که قانون شــان وجود دارد، ولی به 
اجرا نرسیده مثل رتبه بندی معلمان عملی شود. در 
»سه شنبه های نظارتی« باید موضوع کالابرگ هم 
به جد دنبال شود و اتفاق خوبی است که در مجلس 

یازدهم رخ داده است.

سعیدی، نماینده چابهار درباره حذف ارز ترجیحی و ارائه کالابرگ الکترونیکی به »اقتصاد سرآمد« می گوید:

امنیت غذایی مردم تهدید جدی شده است

برگزیده ها

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
شورای اسلامی گفت: آمریکا در موقعیت و جایگاهی نیست 
که برای همکاری دو جانبه بین ایران و روسیه تعیین تکلیف 
کند.به گزارش اقتصادسرآمد،ابوالفضل عمویی درباره نگرانی آمریکا در 
موضوع همکاری نظامی و فناوری ایران و روســیه از جمله در موضوع 
پهبادی گفت: آمریکا در موقعیت و جایگاهی نیست که برای همکاری 
دو جانبه بین ایران و روسیه تعیین تکلیف کند. اما واقعیت این است که 
جمهوری اسلامی ایران و روسیه سابق بر این همکاری  در مسائل نظامی 
و فناوری داشــتند و تحولات اخیر هم خللی در این همکاری ها ایجاد 
نکرده است.سخنگوی کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
افزود: البته موضع جمهوری اسلامی ایران در قبال جنگ اوکراین روشن 
است و هر دو کشور را به گفت و گو دعوت می کنیم. چرا که راهکار حل 
مسائل از طریق اعمال زور و جنگ نیست. هرچند که دلیل این جنگ هم 
به توسعه طلبی ناتو و اهداف آمریکا در منطقه مربوط است.نماینده مردم 
تهران در مجلس درباره ســفر ولادیمیر پوتین رییس جمهور روسیه به 
ایران در روزهای آینده گفت: در شرایط فعلی سفر رییس جمهور روسیه 
به ایران بسیار مهم اســت. از این جهت که پیش از این زیرساخت های 
ارتباطی بین روسیه و ایران در حوزه دفاعی و امنیتی شکل گرفته بود و در 
مقطع فعلی در حال توسعه ارتباطات در حوزه اقتصادی با روسیه هستیم.

سخنگوی کمیســیون امنیت ملی وسیاست خارجی مجلس مبنای سفر 
روسای جمهوری روســیه و ترکیه به ایران را حضور در اجلاس آستانه 
در تهران ارزیابی کرد و گفت: همکاری های ایران و روسیه در ترانزیت، 
انتقال انرژی و فرصت های بازارهای جهانی، غلات و کشاورزی از جمله 
محورهای گفت وگوی روسای جمهور روسیه و ترکیه با رییس جمهوری 
ایران اســت.نماینده مردم تهران در مجلس درباره تاثر رفت و آمدهای 
روسای کشورهای مختلف به ایران در بی اثر کردن تحریم ها اظهار داشت: 
موضوع تحریم اقدام خلاف بین الملل است که از جانب دولت آمریکا 
اعمال می شود و تلاش دارد تحریم های یکجانبه خود را علیه کشورهای 
مختلف اعمال کند.وی ادامه داد: واقعیت این است که شمشیر تحریم های 
غرب و آمریکا به دلیل استفاده زیاد از آن کند شده است و طبق آمار رسمی 
خزانه داری آمریکا، ۳۰ کشور ذیل تحریم های ایالات متحده هستند و به 
صورت ناخواسته آمریکایی ها بلوکی از کشورهای تحریم شده را شکل 
دادند.عمویی با بیان اینکه بسیاری از کشورهای دنیا در اندیشه جایگزین 
کردن ارزهای محلی به جــای دلار در تبادلات تجاری و اقتصادی خود 
هستند، گفت: مصداق این موضوع همکاری بین بانک های روسیه و ایران 
است که پیش از این روسای بانک های مرکزی ایران و روسیه با سفر به 
کشورهای یکدیگر، چنین رویکردی را اتخاذ کردند و نشان دهنده رسیدن 

به مکانیزم ها مالی جدید برای تجارت به جای دلار است.

سخنگوی شــورای نگهبان گفت: در مورد ادغام یا 
انتزاع وزارتخانه ها شورای نگهبان ورود محتوایی 
نمی کند.بــه گزارش اقتصادســرآمد، هادی طحان 
نظیف سخنگوی شورای نگهبان در نشست خبری 
گفت: در آستانه 26 تیر، سالروز تأسیس شورای نگهبان هستیم 
که یاد و خاطره همه فقها، حقوقدانان و کســانی که در شورای 
نگهبان خدمت کردنــد را، گرامی می دارم.طحان نظیف درباره 
تشکیل وزارت بازرگانی، تصریح کرد: در مورد ادغام یا انتزاع 
وزارتخانه ها شورای نگهبان ورود محتوایی نمی کند. شورای 
نگهبان باید مصوبات را با شــرع مقدس و قانون اساسی تطبیق 
دهد. ما وارد بحث های محتوایی و کارشناســی نمی شــویم و 
نخبگان و کارشناســان باید این بحث ها را دنبــال کنند و این 
موضوع در صلاحیــت دولت و مجلس اســت.طحان نظیف 
گفت: دولت در تهیه لوایح و مجلس در تهیه طرح ها و تصویب 
قوانین باید نسبت به استفاده از واژگان فارسی دقت داشته باشند 
چرا که در غیــر این صورت ما طبق قانــون موظفیم مصوباتی 
را که در آن ها از واژگان غیرفارسی اســتفاده شده است، اعاده 
کنیم.سخنگوی شــورای نگهبان بیان کرد: اساسنامه صندوق 
ملی مسکن توسط شــورای نگهبان واجد برخی اشکالات و 
ابهامات شناخته شد و مجلس باید ایرادات آن را رفع کند.وی 
با اشاره به برســی مصوبات مجلس در شورای نگهبان در یک 
سال گذشته، ادامه داد: در یک سال گذشته، 6۰ مصوبه ارسالی 
را بررسی کردیم که ۱4 مصوبه در مرحله اول تأیید شدند و 2۱ 
مصوبه در مراحل بعد و 2۵ مصوبه هم در حال اصلاح است. در 
این مدت ۱۱ اساسنامه هم به شورای نگهبان ارسال شده که 9 
اساسنامه تأیید و 2 اساسنامه مورد ایراد واقع شده است. در یک 
سال گذشــته، ۱۷4 نامه از دیوان عدالت اداری دریافت کردیم 
که توسط فقهای شورای نگهبان بررســی شده است. شورای 
نگهبان از 26 تیر سال ۱4۰۰ تا امروز، ۱۳۷ جلسه برای بررسی 
مصوبات داشته است.سخنگوی شورای نگهبان گفت: وظایف 
و صلاحیت های مجلس براساس قانون مشخص است که شامل 
قانون گذاری و نظارت است. البته وظیفه نظارت و پیگیری امور 
به معنای دخالت در امور اجرا نیســت و در عین حال، پیگیری 
و نظارت بر قوانین وضع شده هم نباید دخالت تلقی شود.وی 
افزود: ارزیابی عملکرد شورای نگهبان بر عهده مردم، نخبگان 
و رسانه ها است. ما در شــورای نگهبان اقدامات زیادی انجام 
می دهیم و جلسات متعددی برای بررســی مصوبات مجلس 

برگزار می کنیم. 

نخست وزیر عراق و رئیس جمهور آمریکا در دیدار 
در جده روابط دوجانبه و مسائل منطقه ای و همکاری 
دو کشور در بخش های گوناگون را بررسی کردند.به 
گزارش اقتصادسرآمداز میدل ایست، بر اساس بیانیه رسمی دفتر 
نخست وزیر عراق، »مصطفی الکاظمی« در حاشیه نشست سران 
کشــورهای شــورای همکاری خلیج و مصر و اردن و عراق در 
جده با »جو بایدن«، رئیس جمهوری آمریکا دیدار کرد.طرفین در 
این دیدار بر پایبندی متقابل به شراکت دوجانبه عراق و امریکا به 
موجب توافق نامه چارچوب راهبردی و تضمین عدم جلوگیری از 
بازگشت دوباره داعش تأکید و برخی مسائل منطقه ای را بررسی 
کردند.آنان توافق کردند که روابــط عراق و آمریکا مبتنی بر منافع 
مشترک و تقویت حاکمیت ارضی عراق و امنیت و ثبات این کشور 
است.طرفین همچنین بر اهمیت تشــکیل دولت جدید عراق که 
اراده ملت عراق را تحقق بخشد و به دموکراسی و استقلال عراق 
احترام بگذارد، تأکید کردند و در این راستا بایدن بر اهمیت ثبات 
و یکپارچگی و شکوفایی و حاکمیت ارضی عراق و از جمله اقلیم 
کردستان عراق تأکید کرد.آنان همچنین بر پایبندی به چارچوب 
راهبردی به عنوان سنگ بنای روابط دوستانه و همکاری های عراق 
و آمریکا و تنظیم روابط در عرصه فرهنگی و اقتصادی و امنیتی دو 
کشور تأکید کردند.بایدن و الکاظمی بر اهمیت تقویت نهادهای 
دموکراتیک عراق به نحــوی که نیروهای امنیتی کشــور بتوانند 
امنیت و ثبات کشور را تأمین کنند، تأکید کردند.بایدن همچنین از 
تلاش های دولت عراق برای بازگرداندن آوارگان عراقی از سوریه 
و محاکمه تروریســت های داعش قدردانی کرد.رئیس جمهوری 
آمریکا و نخســت وزیر عراق همچنین بر اهمیت نقش عراق در 
منطقه و تســهیل ارتباط و اعتمادســازی میان کشورهای منطقه 
تأکید کردند و بایدن از نقش نخست وزیر عراق در تقویت روابط 
کشورهای منطقه قدردانی کرد.بایدن همچنین بر اهتمام آمریکا به 
تقویت اقتصاد عراق و مرتبط کردن اقتصاد عراق با اقتصاد منطقه و 
جهان و نیز ضرورت مبارزه با فساد و بازگرداندن اعتماد به نهادهای 
رسمی و تحکیم توســعه اقتصادی تأکید کرد.بایدن و الکاظمی 
همچنین تلاش های مشترک برای توسعه پایدار در منطقه و مواجهه 
با پیامدهای تغییرات اقلیمی و کم آبی و افزایش همکاری های دو 
کشور در توســعه بخش انرژی و اصلاحات اقتصادی را بررسی 
کردند.بایدن همچنین از طرح نخست وزیر عراق درباره مذاکرات 
تهران و ریاض در بغداد استقبال و برگزاری نشست بغداد و روابط 
ویژه عراق با مصر و اردن را شایسته تقدیر دانست و بر آمادگی بر 

حمایت از آن تأکید کرد.

سخنگوی کمیسیون امنیت ملی مجلس

آمریکا در موقعیتی نیست که برای 
همکاری ایران و روسیه تعیین تکلیف کند

 طحان نظیف در نشست خبری

شورای نگهبان به موضوع تشکیل وزارت 
بازرگانی ورود محتوایی نمی کند

در حاشیه نشست سران کشورهای عربی در جده

قدردانی بایدن از نقش عراق در 
برقراری گفت وگوهای ریاض و تهران
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